النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

12 ايلول (سبتمبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





وجلس إدارة اتحاد الغرف العربية بدورته (134) ينعقد في البحرين: إطلاق "إعلان البحرين للقطاع الخاص العربي" للارتقاء بالتعاون العربي في "الودفوعات الرقوية" و "الأون الغذائي" و "اللوجستيات"

أكد رئيس اتحاد الغرف العربية رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير ناس، أهمية تبنى رؤى اقتصادية عربية موحدة في سياق التحولات العالمية الراهنة بما يسهم في تعزيز فرص التعاون الاقتصادي والتجاري وإحياء فرص التكامل التنموي، مشدداً على ضرورة تقوية دور القطاع الخاص من خلال مساعدته في تأسيس شركات ومؤسسات تجارية واستثمارية وصناعية وزراعية تكاملية تولد فرص العمل وتدعم اقتصادات الدول العربية. وأعرب خلال كلمته الافتتاحية لأعمال الدورة 134 لمجلس اتحاد الغرف العربية وذلك في حضور رؤساء وأعضاء غرف التجارة والصناعة العربية، بجانب الأمين العام لاتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، والذي استضافته غرفة البحرين، عن تطلعه مع الجميع إلى تعزيز التعاون المشترك بما من شأنه المساهمة في تحقيق أهداف اتحاد الغرف العربية بحيث يستطيع أن يتعامل ويتعاون مع التكتلات الاقتصادية الأخرى على أسس متكافئة تضمن مصالح كافة الأطراف وتساهم في تحقيق الازدهار الاقتصادي العربي

وتوجه ناس بخالص العزاء والمواساة للحكومة المغربية والشعب المغربي وكافة مكونات مجتمع الأعمال بالمملكة المغربية في ضحايا الزلزال المروع، وكافة مكونات مجتمع الأعمال بالمملكة المغربية في ضحايا الزلزال المواساة قائلاً: أتوجه باسمكم جميعا وباسمي بخالص التعازي وصادق المواساة ضرب عددا من المدن المغربية وإننا في هذا المصاب الأليم الذي هو مصابنا جميعا نعرب عن كامل تضامننا مع الأشقاء في المملكة المغربية الشقيقة وتمنياتنا بالشفاء العاجل لكل المصابين في هذا المصاب. كذلك تقدّم بالتعزية إلى الحكومة الليبية بضحايا الإعصار الذي ضرب العديد من المدن الليبية. مثمناً انضمام السعودية والإمارات ومصر إلى مجموعة "بريكس" بما يعزز من الشراكات العربية مع المؤسسات الاقتصادية الدولية.

وكشف رئيس اتحاد الغرف العربية عن أن اجتماعات الدورة 134 أسفرت عن عدد من التوصيات الهامة، جاءت تحت مسمى "إعلان البحرين القطاع الخاص العربي"، وشارك في صياغتها رؤساء مجلس إدارات الغرف العربية استعداداً لرفعها إلى لأصحاب الجلالة والسمو والفخامة ملوك وأمراء ورؤساء الدول العربية، في القمة الاقتصادية التتموية والاجتماعية المقرر عقدها في نواكشوط عاصمة الجمهورية الإسلامية الموريتانية، حيث تضمن "إعلان البحرين" المقررات التالية:

- 1) مضاعفة الجهود لتحقيق التكامل الاقتصادي والاجتماعي العربي، باعتباره ركيزة أساسية لدفع العمل والتكامل الاقتصادي والاجتماعي العربي المشترك، ولتحقيق التنمية الاقتصادية والاجتماعية للدول العربية، بما يجعلها أكثر قدرة على الاندماج في الاقتصاد العالمي، وأكثر مرونة في التعامل مع التحديات الدولية.
- تحسين الأوضاع الاجتماعية عبر دعم شبكات الأمن الاجتماعي في الدول العربية على أسس وطنية وعربية مشتركة لتدارك تداعيات الأزمات الاقتصادية العالمية.
- (3) تحقيق الحريات الأربعة التي تعزز التكامل الاقتصادي العربي:
 حرية انتقال الافراد: بمنح تأشيرات متعددة طويلة الأجل لرجال الأعمال من خلال الغرف العربية.
 - -حرية انتقال رؤوس الاموال وسهولة التحويلات.
- حرية انتقال السلع بإزالة المعوقات غير الجمركية: توحيد المواصفات والمقابيس وتوحيد إجراءات التسجيل.
- حرية انتقال الخدمات من خلال الاسراع بإقرار اتفاقية تحرير التجارة والخدمات.



- 4) وضع استراتيجية عربية للتحول الرقمي والاقتصاد الدائري والتشاركي استنادا على الثورة الصناعية الرابعة تستهدف تطوير البنية التحتية الرقمية التشريعية والتكنولوجية.
- 5) تنفيذ مشروعات الربط في الطاقة بين الدول العربية، ووضع استراتيجية عربية للطاقة المتجددة.
- 6) معالجة العقبات التي تواجه قطاع النقل وتطوير النقل البري الطرقي والسككي والبحري، وتحقيق ربط شبكات النقل البري والبحري والجوي بين الدول العربية، باعتبارها شرايين أساسية لحركة التجارة والسياحة والاستثمار والعمالة داخل المنطقة العربية.
- 7) الاستثمار العام والخاص في تجهيز موانئ محورية عربية وربطها بشبكة خطوط بحرية بين الدول العربية ومع العالم، وبناء مناطق لوجستية مرتبطة بمجمعات إنتاجية صناعية وزراعية تحقق قيمة مضافة، مع دعمها ببورصة عربية سلعية.
- 8) اعتماد سياسة عربية مشتركة للتعليم، تستهدف إصلاح مناهج التعليم ومخرجاتها بما يتناسب وحاجات سوق العمل ومتطلبات السوق الحديث، وتشجيع القطاع الخاص العربي على اتخاذ المبادرات لبناء الصروح العلمية والبحثية المتميزة، وإقامة آلية عربية مشتركة لدعم البحث العلمي.
- و) تنسيق طاقات مؤسسات العمل العربي المشترك والحكومات العربية والقطاع الخاص من أجل حماية الأمن الغذائي والمائي العربي ارتكازا على تعزيز مرونة القطاع الزراعي وترشيد الاستهلاك المائي، واعتماد التكنولوجيا الزراعية الحديثة والزراعة الذكية، وتطوير مناطق لوجستية للتجارة والاستثمار الغذائي، وإطلاق مبادرات جديدة لتشجيع الشباب العربي على ريادة الأعمال في الابتكارات الزراعية الرقمية وفي تنمية الموارد
- 10) وضع استراتيجية واقعية ومتدرجة ذات جدول زمني لتحقيق التكامل الاقتصادي بدءاً من مرحلة منطقة التجارة الحرة العربية الكبرى الى مرحلة الاتحاد الجمركي ثم الى السوق المشتركة.
- وأكد أمين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، على "ضرورة الاستفادة من ترأس مملكة البحرين للدورة الحالية لاجتماعات مجلس اتحاد الغرف العربية باعتبارها من الدول الحاضنة للقطاع الخاص العربي ولديها

رؤية مستقبلية لأليات النهوض بأدواته لكي يتمكن من القيام بدوره في عملية التنمية بالمنطقة العربية، والنهوض بالاقتصاديات العربية بصورة شاملة، مشيداً باحترافية غرفة البحرين ممثله في مجلس إدارتها ومهنيتها الواسعة في احتضان هذا الكم الكبير من قيادات القطاع الخاص العربي والشخصيات الاقتصادية العربية البارزة". ولفت إلى أنّ "حجم مساهمة القطاع الخاص العربي في عمليات التوظيف تبلغ حوالي 75 في المئة من إجمالي العمالة في المنطقة العربية وبنحو 75 في المئة من الناتج المحلّي الإجمالي في البلدان العربية". واصفأ اجتماعات اتحاد الغرف العربية بالجلسات الاستراتيجية التي تظهر مدى مساهمة القطاع الخاص في تطوير أداء الاقتصاد العربي بشكل مختلف للخروج بتوصيات من شأنها الارتقاء بالتعاون العربي من مجرد اتفاقية للتجارة الحرة إلى سوق عربية مشتركة في خطوة مهمة في مجال التكامل الاقتصادي العربي كذلك العمل على تطبيق مفردات الثورة الصناعية الرابعة والرقمنة والمدفوعات الرقمية ما بين الدول العربية والاهتمام بالأمن الغذائي العربي.

وبدورها أطلقت عضو مجلس إدارة غرفة البحرين، عضو منظمة العمل الدولية خبير دولي في قطاع تطوير الأعمال السيدة سونيا جناحي دعوة لمزيد من تنسيق المواقف والقرارات بين الحكومات والغرف التجارية العربية للعب دور مؤثر في قرارات منظمة " العمل الدولية" ومجابهة أي قرارات منافية لعادات وتقاليد المجتمعات العربية والإسلامية، مشيرة إلى أهمية تشكيل تكتلات وتحالفات عربية واسلامية والعمل مع الدول الصديقة والمنظمات العمالية لكسب دور أقوى داخل منظمة العمل الدولية.

واستعرضت خلال مداخلتها أمام مجلس إدارة اتحاد الغرف العربية في دورته (134) دراسة أعدتها مجموعة التفكير الاستراتيجي بغرفة البحرين تحت عنوان (فجوات تنسيقية) بهدف تناغم قوة العمل مع تحديات المستقبل الاقتصادي محليا وإقليميأ ودوليا لخلق حضور استراتيجي نافذ لرأي الغرفة المتوازن في الملفات الاقتصادية، موضحة أن العالم العربي أمامه فرصه لهندسة الوجود الاقتصادي في ظل تغير أوزان القوى الدولية وذلك من خلال تعزيز التنسيق والتكامل خاصة بين الغرف العربية حيث القدرة على رسم توجهات العمل في القطاع الخاص كرافد رئيسي للتنمية والاستقرار.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



The Board of Directors of the Union of Arab Chambers (134th Session) Was Held In Bahrain: Launching the "Bahrain Declaration for the Arab Private Sector" To Advance Arab Cooperation in "Digital Payments," "Food Security," and "Logistics"

President of the Union of Arab Chambers and Chairman of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Nass, stressed the importance of adopting unified Arab economic visions in the context of the current global transformations, which contributes to enhancing opportunities for economic and commercial cooperation and reviving opportunities for development integration, stressing the necessity of strengthening the role of the private sector by helping it establish companies, and integrated commercial, investment, industrial, and agricultural institutions that generate job opportunities and support the economies of Arab countries. During his opening speech of the 134th Session of the Council of the Union of Arab Chambers, in the presence of the heads and members of the Arab Chambers of Commerce and Industry, in addition to the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, that was hosted by the Bahrain Chamber, he expressed his aspiration with everyone to enhance joint cooperation in a way that would contribute to achieving the goals of the Union of Arab Chambers so that it can deal and cooperate with other economic blocs on equal grounds that guarantee the interests of all parties and contribute to achieving Arab economic prosperity and development.

Nass expressed his sincere condolences and sympathy to the Moroccan government, the Moroccan people, and all components of the business community in the Kingdom of Morocco for the victims of the horrific earthquake, saying: On behalf of all of you and in my own name, I extend my sincere condolences and sincere sympathy to the government and people of the sisterly Kingdom of Morocco and to the families of the victims of the devastating earthquake that struck a number of Moroccan cities. In this painful tragedy that is ours, we express our full solidarity

with the brothers in the sisterly Kingdom of Morocco and our wishes for a speedy recovery for all those injured in this disaster. He also offered his condolences to the Libyan government for the victims of the hurricane that struck many Libyan cities. We appreciate the accession of Saudi Arabia, the Emirates, and Egypt to the BRICS group, which strengthens Arab partnerships with international economic institutions.

The President of the Union of Arab Chambers revealed that the meetings of the 134th session resulted in a number of important recommendations, which came under the name "Bahrain Declaration for the Arab Private Sector," and the heads of the Board of Directors of the Arab Chambers participated in drafting them in preparation for submitting them to Their Majesties, Highnesses and Excellencies, Kings, Princes and Presidents of Arab countries. At the economic, development and social summit scheduled to be held in Nouakchott, the capital of the Islamic Republic of Mauritania, the "Bahrain Declaration" included the following decisions:

- 1 Redoubling efforts to achieve Arab economic and social integration, as it is a basic pillar for advancing joint Arab economic and social work and integration, and for achieving economic and social development for Arab countries, making them more capable of integrating into the global economy, and more flexible in dealing with international challenges.
- 2- Improving social conditions by supporting social security networks in Arab countries on common national and Arab foundations to address the repercussions of global economic crises.
- 3- Achieving the four freedoms that enhance Arab economic integration:
- -Freedom of movement of individuals: by granting multiple



long-term visas to businessmen through the Arab Chambers.

- -Free movement of capital and ease of transfers.
- -Freedom of movement of goods by removing non-customs obstacles: unifying specifications and standards and unifying registration procedures.
- -Free movement of services by accelerating the approval of the Trade and Services Liberalization Agreement.
- 4- Developing an Arab strategy for digital transformation, circular and participatory economy, based on the Fourth Industrial Revolution, targeting the development of the legislative and technological digital infrastructure.
- 5- Implementing energy interconnection projects between Arab countries, and developing an Arab strategy for renewable energy. 6- Addressing the obstacles facing the transport sector, developing land, rail, and sea transport, and achieving the connection of land, sea, and air transport networks between Arab countries, as they are essential arteries for the movement of trade, tourism, investment and labor within the Arab region.
- 7- Public and private investment in equipping Arab hub ports and linking them to a network of sea lines between Arab countries and the world, and building logistical areas linked to industrial and agricultural production complexes that achieve added value, while supporting them with an Arab commodity stock exchange. 8- Adopting a joint Arab policy for education, aiming to reform education curricula and their outcomes in a way that suits the needs of the labor market and the requirements of the modern market, encouraging the Arab private sector to take initiatives to build distinguished scientific and research edifices, and establishing a joint Arab mechanism to support scientific research.
- 9- Coordinating the energies of joint Arab action institutions, Arab governments, and the private sector in order to protect Arab food and water security. Based on enhancing the flexibility of the agricultural sector, rationalizing water consumption, adopting modern agricultural technology and smart agriculture, developing logistical areas for food trade and investment, and launching new initiatives to encourage Arab youth to Entrepreneurship in digital agricultural innovations and in water resources development.
- 10- Develop a realistic and gradual strategy with a timetable to achieve economic integration, starting from the stage of the Greater Arab Free Trade Area to the stage of the customs union and then to the common market.

Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, stressed "the necessity of benefiting from the Kingdom of Bahrain's presidency of the current session of the meetings of the Council of the Union of Arab Chambers. As it is one of the countries that embraces the Arab private sector and has a

future vision for mechanisms to advance its tools so that it can play its role in the development process in the Arab region, and advance Arab economies in a comprehensive manner. Praising the professionalism of the Bahrain Chamber, represented on its Board of Directors, and its extensive professionalism in embracing this large number of Arab private sector leaders and prominent Arab economic figures." He pointed out that "the Arab private sector's contribution to employment operations amounts to about 75 percent of the total employment in the Arab region and about 75 percent of the gross domestic product in the Arab countries." He described the meetings of the Union of Arab Chambers as strategic sessions that show the extent of the private sector's contribution to developing the performance of the Arab economy in a different way to come up with recommendations that would advance Arab cooperation from a mere free trade agreement to a joint Arab market in an important step in the field of Arab economic integration, as well as working to implement the vocabulary of the revolution. The fourth industrial sector, digitization, digital payments between Arab countries, and interest in Arab food security.

In turn, a member of the Board of Directors of the Bahrain Chamber, a member of the International Labor Organization, and an international expert in the business development sector, Ms. Sonia Janahi, launched a call for further coordination of positions and decisions between governments and Arab chambers of commerce to play an influential role in the decisions of the International Labor Organization and confront any decisions that contradict the customs and traditions of Arab and Islamic societies. Noting the importance of forming Arab and Islamic blocs and alliances and working with friendly countries and labor organizations to gain a stronger role within the International Labor Organization.

During her intervention before the Board of Directors of the Union of Arab Chambers in its 134th session, she reviewed a study prepared by the Strategic Thinking Group at the Bahrain Chamber under the title (Coordination Gaps) with the aim of harmonizing the workforce with the challenges of the economic future locally, regionally and internationally to create an effective strategic presence for the Chamber's balanced opinion on economic files. Explaining The Arab world has an opportunity to engineer its economic presence in light of the changing weights of international powers, through enhancing coordination and integration, especially among the Arab chambers, where the ability to chart work trends in the private sector is a major tributary to development and stability.

Source (Union of Arab Chambers)